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ЗАБИЉЕШКА  

са састанка чланова Комисије за спољне послове ПДПСБиХ са делегацијом Групе 

пријатељства Бундестага са ПСБиХ 

 

 

Састанак са делегацијом Групе пријатељства Бундестага са ПСБиХ одржан је 03. 05. 

2012. године. Из Комисије за спољне послове састанку су присуствовали 

предсједавајући Комисије за спољне послове Мирза Кушљугић, Звонко Јуришић, други 

замјеник предсједавајућег, и Младен Иванковић Лијановић. У делегацији Групе 

пријатељства Бундестага са ПСБиХ били су: Марилуиз Бек (Marieluise Beck), Томас 

Норд (Thomas Nord), Геролд Рајхенбах (Gerold Reichenbach), Стефан-Клаудио Лем 

(Steffen-Claudio Lemme), Евалд Ширер (Ewald Schurer) и Ева Мехлих (Eva Mehlich). Из 

амбасаде СР Њемачке у БиХ састанку су присуствовали Њ.е. Улрике Кноц (Ulrike 

Knotz), амбасадорка СР Њемачке у БиХ, и Кристијана Маркерт (Christiana Markert), 

замјеница амбасадорке. 

Мирза Кушљугић је на почетку поздравио делегацију Групе пријатељства Бундестага, 

пожелио им добродошлицу у име Комисије за спољне послове Представничког дома 

ПСБиХ и изразио очекивање да ће делегација Групе пријатељства Бундестага имати 

прилику да добије довољно информација о стању у Босни и Херцеговини. Он је 

поновио, у име Комисије за спољне послове, да су приоритети Босне и Херцеговине 

евроатлантске интеграције, регионална сарадња и економска дипломатија. Истакао је 

да није потребно понављати да СР Њемачка у свим од ових приоритета заузима и те 

како важно мјесто и представља једног од кључних партнера на жељеном путу Босне и 

Херцеговине у коначном превазилажењу политичких проблема и економском опоравку 

који је нопходан предуслов за стабилизацију стања. С тим у вези Комисија је спремна и 

вољна да сарађује са одговарајућим тијелима Парламента СР Њемачке и да сарадњу 

која је започела прије двадесет година, када је БиХ било најтеже, настави у неком 

новом правцу који подразумијева нормалније стање. Мирза Кушљугић је представио 

Звонка Јуришића, другог замјеника предсједавајућег, Младена Иванковића Лијановића, 

члана Комисије, и Мерџану Иглицу, секретара Комисије, те дао ријеч Марилуиз Бек. 

Марилуиз Бек, која је предводила делегацију Групе пријатељства Бундестага са БиХ, 

представила је остале чланове делегације и казала да је Група пријатељства Бундестага 

са БиХ бх. лоби. Рекла је да је делегација Групе пријатељства у протеклих неколико 

сати на састанцима које је имала водила много разговора о томе шта је то што дијели 

Босну и Херцеговину и додала да се такве ствари не смију скривати. Поставила је 

питање члановима Комисије да ли у Комисији за спољне послове преовладава 

заједнички став о ономе што Комисија заступа и да ли је то у ствари порука спољне 

политике без обзира ко којем ентитету и којој нацији припада. 

Мирза Кушљугић казао је да су приоритети спољне политике били основа приликом 

формирања већине у Савјету министара БиХ, што значи да већина, а у неким питањима 

и цјелокупни парламент, дијели та опредјељења, дакле евроатлантске интеграције и 



 

регионалну сарадњу. Он мисли да у Парламентарној скупштини БиХ нема 

парламентарца који би експлицитно рекао да Босна и Херцеговина не треба да 

приступи европским интеграцијама или Европскиј унији. Додао је да се у БиХ не 

слажемо око тога како организована Босна и Херцеговина треба да постане чланица 

Европске уније. Казао је отворено да је ових дана врло актуелна дискусија као и 

проблеми које имамо у вези са програмирањем ИПА фондова, да ових дана чујемо да је 

Босна и Херцеговина државна заједница, као што је била државна заједница Србије и 

Црне Горе, а не држава, и да на том концепту треба програмирати и сарадњу са 

Европском унијом, што значи да ентитети треба да одвојено програмирају пројекте и 

преговарају са Бриселом о помоћи и чак да имају и ексклузивно право за одобравање 

пројеката који се по природи ствари,  према acquisu, неких 30% и рјешава на нивоу 

Босне и Херцеговине. 

Марилуиз Бек упитала је ко у ствари заговара такав концепт и какав је став 

Федерације БиХ о том питању. 

Мирза Кушљугић је одговорио да такав концепт директно заговара Влада Републике 

Српске. Казао је да је став Федерације БиХ да је то већ договорено у концепту 

координације који већ постоји као механизам и да ако желимо да мијењамо механизам, 

онда треба да дискутујемо како да га промијенимо јер је механизам координације 

између државе и два ентитета већ договорен. Он је додао да жели да буде потпуно 

јасан и казао да је око 70% провођења acquisа на ентитетском нивоу, али је, је по 

важећем уставу, барем 30% провођења плус координација на нивоу државе Босне и 

Херцеговине. Сваки програм и пројекат, прије него што почне његова реализација, 

одобравa Комисијa за спољне послове, али повремено имамо креирање нових 

реалности и могуће је да БиХ неће успјети ове године до рока у јуну направити 

приједлог пројеката за ИПА фондове за 2009 годину и да ћемо поново имати проблема 

са Европском комисијом. Мирза Кушљугић је такође истакао да постоји одређена 

тенденција технократског приступа представника Европске комисије, а то је 

инсистирање на неким компромисима који немају упориште у уставу и закону или пак 

прихватање неких термина, при чему се први пут и у званичној комуникацији Европске 

комисије појавио термин државна заједница Босне и Херцеговине. Он је додао да је ово 

сигурно политичко питање и да о њему треба расправљати на политичким форумима. 

Улрике Кноц, амбасадорка СР Њемачке у БиХ, казала је да искључује да је неко од 

одговорних у Европској комисији користио термин државна заједница Босне и 

Херцеговине и додала да мисли да су одговорни људи у Европској комисији свјесни 

политичког значаја који имају ИПА програми, те да се овдје не ради само о техничком 

него и о политичком питању. 

Евалд Ширер, члан делегације, казао је да је Ренцо Давиди, замјеник шефа Европске 

делегације у БиХ, у данашњим разговорима тврдио управо супротно, тј. да је 

предуслов за било какву врсту разговора везано за европске интеграције да имамо 

јасног партнера и саговорника, а то је једна држава, не њена два дијела.  

Мирза Кушљугић је изразио задовољство овим одговором и додао да се те 

информације могу провјерити, те да 7. јун није далеко и да ми морамо доставити 

пројекте за ИПА фондове. Оно што је битно за Босну и Херцеговину јесу сигнали који 

су присутни у реторици из Брисела и Берлина, казао је г. Кушљугић, и додао да смо ми 

са посебним задовољством примили информацију о посјети Групе пријатељства из 

Бундестага. Казао је да мисли да и на овом нивоу треба да имамо комуникацију јер је 

донекле слободније када парламентарци, и позиција и опозиција, разговарају о 

осјетљивим политичким питањима јер владе, пак, или не могу или имају другачији 

оквир када о томе разговарају. 



 

Марилуиз Бек рекла је да се из ових ријечи може назријети одређена узнемиреност у 

вези са питањем колико је у ствари чврста западна заједница у свом ставу о 

одрживости Босне и Херцеговине. Она је подсјетила на посјету савезне канцеларке 

Ангеле Меркел Београду прије отприлике три мјесеца, када је она на један веома јасан 

начин пренијела поруку да се Београд мора помирити с тим да је Косово изгубљено, 

што не значи да Косово мора бити признато, али то је јасно значило да неће доћи до 

нових помјерања граница. Гђа Бек је рекла да је г. Кушљугић у праву када каже да се у 

Њемачкој у јавним дискусијама поставља питање колико је заиста егзистентна Босна и 

Херцеговина. Додала је, међутим, да је у Њемачкој и у њемачком парламенту свима 

сасвим јасно да би било каква промјена граница овдје значила нови сукоб. 

Мирза Кушљугић је на то казао да није мислио на територијалну реорганизацију већ 

да је говорио о објективном капацитету институција БиХ да функционишу. Ми никако 

не можемо да успоставимо тај ниво супсидијарности да имамо тачно дефинисану 

вертикалну одговорност и овлашћења између кантона, ентитета и државе Босне и 

Херцеговине, казао је г. Кушљугић, и додао да партија којој он припада и колеге које 

су ту из других партија, и које чине заједничку платформу, мисле да је највећи 

приоритет да Босна и Херцеговина одлучно крене према евроатлантским 

интеграцијама. Због тога мислимо да су ови приоритети и стављање дипломатије у 

функцију економског опоравка земље прави приоритети Босне и Херцеговине. То је у 

ствари и програм који ова комисија планира да реализује, казао је Мирза Кушљугић. 

Младен Иванковић Лијановић укључио се у дискусију устврдивши да је у Босни и 

Херцеговини на снази протекторат, да имамо високог представника јер Босна и 

Херцеговина још није способна да буде држава. Шест година је прошло од такозваног 

априлског пакета, када је БиХ требало да добије капацитет државе, али, на жалост, 

домаћи политичари нису смогли снаге да то ураде. Високи представник који је требало 

да нам помогне да то урадимо није одиграо своју улогу и сада шест година имамо 

status quo. Г. Лијановић је то настојао сликовито приказати и рекао да умјетник, кад 

хоће да прави слику, најприје треба да има оквир. Исто тако, да би се изградило једно 

друштво, потребни су оквири да би се слика тог друштва стварала, а ми се шест година 

не можемо договорити око тог оквира и нема помака у даљем раду на тој слици. Он је 

још додао да је члан комисије за измјену устава у предмету Сејдић и Финци те да то 

траје три-четири године и може још толико трајати, а ми се нећемо договорити. Ми 

стојимо у мјесту поред међународне заједнице која тврди да жели Босну и 

Херцеговину, а истовремено каже да ће прихватити све што се стране у БиХ договоре, 

не чинећи ништа да нам помогне да се договоримо, те ми пропадамо и за 10-15 година 

можемо имати дисолуцију Босне и Херцеговине. Истакао је да нам треба високи 

представник да нам помогне да направимо оквир да бисмо могли правити слику унутар 

тог оквира. 

Марилуиз Бек рекла је да су у Њемачкој присутна два различита мишљења у погледу 

спољне политике. Мишљење које неки заступају је да је крајње вријеме да се, након 

петнаест година, према БиХ не понашамо као према малољетнику и да се одговорност 

једноставно мора вратити онима који су одговорни, јер ће се иначе ти одговорни 

смјестити у своје фотеље и рећи ''зашто бисмо ми одговарали кад нико од нас не тражи 

одговорност''. То је био став Кристијана Шварц-Шилинга, који је заступао тезу да се 

ова земља не посматра као протекторат. Према другом мишљењу, међународна 

заједница је одговорна за Дејтонски споразум, који није функционалан, и требало би 

много одлучније поступати и доносити одлуке у корист Босне и Херцеговине, међутим 

не постоји више снага унутар међународне заједнице за то. Дакле, тренутно је 

најреалистичнија и једина понуда која постоји на тржишту та да Европска унија са 

својим инструментима које има на располагању Босни и Херцеговини стави на сто те 



 

инструменте, та помагала која има и да тако вуче Босну и Херцеговину са собом у 

правцу Европске уније. Можда је то некада веома горка истина када видите да је 

реалност доста ограничена и ако то гледате са аспекта равноправности, ко је одговоран 

за блокаду и у којем погледу, али то је реалност с којом се и ми суочавамо, рекла је гђа 

Марилуиз Бек. 

Евалд Ширер је упитао да ли високи представник ремети на неки начин свијест ових 

шест политичких партија које имају моћ у својим рукама везано за развој ове земље у 

правцу Европске уније. 

Мирза Кушљугић је одговорио да је високи представник задња кочница која је још 

увијек потребна овој земљи и додао да није чуо да је високи представник у задњих 

шест мјесеци ишта урадио. Истакао је да понуда Европске уније да вуче Босну и 

Херцеговину у правцу ЕУ није лоша понуда, те да ће БиХ бити на граници Европске 

уније од јула идуће године, када Хрватска постане чланица. Оно што је било 

најављивано, да ће нови специјални представник Европске уније бити нова снага која 

ће гурати БиХ према ЕУ, није се догодило и то треба рећи, казао је Мирза Кушљугић, и 

додао да је одговор врло једноставан, а то је да шесторки нико не смета. Такође је 

рекао да, у принципу, то није коалиција у правом смислу ријечи, него скуп партија које 

су се окупиле око једног минималног заједничког става да би једноставно деблокирале 

процес. То није нека кохерентна политичка коалиција и може се очекивати да с 

времена на вријеме, и све чешће, има проблеме, као што их има сада са усвајањем 

буџета, закључио је г. Кушљугић. 

За ријеч се јавио и Звонко Јуришић и казао да је у Босни и Херцеговини присутна 

филозофија дејтонске Босне и Херцеговине и да ми имамо данашњу Босну и 

Херцеговину која ни у којем случају није жеља народа и грађана Босне и Херцеговине 

и због тога у Уставу који је продукт међународне заједнице из 1995. године имамо 

дискриминирајуће одредбе па данас имамо проблем ''Сејдић и Финци'' и ко год би 

тужио БиХ, добио би спор на суду правде у Стразбуру, устврдио је г. Јуришић. 

Додао је да у Босни и Херцеговини имамо и дискриминацију према народима БиХ те 

да он као припадник хрватског народа, или пак неко из бошњачког народа у случају да 

живи на простору Републике Српске, не би могао бити кандидат ни за Дом народа ни 

за члана Предсједништва БиХ. Припадници српског народа који живе на простору 

Федерације БиХ исто тако не могу бити кандидати, а они који припадају националним 

мањинама без обзира гдје живе у БиХ не могу бити кандидати и зато имамо овај 

проблем ''Сејдић и Финци''. То је један врло крупан проблем у БиХ и ако томе додамо 

да су 2000. и 2001. године донесени уставни амандмани за које је гарант требало да 

буде високи представник, о конститутивности народа на простору цијеле Босне и 

Херцеговине, та одлука Уставног суда и високог представника није проведена, то још 

додатно отежава ову ситуацију, казао је Звонко Јуришић. Истакао је да је високи 

представник требало да буде гаранција да ће бити спроведени сви анекси Дејтонског 

мировног споразума, те да најважнији Анекс 7 није уопште спроведен, јер се није 

десио повратак и међународна заједница је признала етнички очишћену Републику 

Српску у коју се није вратило више од 400.000 Хрвата и Бошњака. Да се то десило, 

данас у Парламентарној скупштини БиХ не би био проблем ентитетско гласање које 

кочи процес евроатлантских интеграција, казао је на крају Звонко Јуришић. 

Марилуиз Бек је на крају изразила очекивање да ће идуће године стизати боље 

вијести из Босне и Херцеговине.  

Мирза Кушљугић је изразио наду да ће се боље вијести чути већ ове године. Захвалио 

је делегацији Групе пријатељства Бундестага, а посебно гђи Бек, на континуираном 

интересовању и помоћи БиХ и пожелио им угодан наставак посјете. 

  



 

 
СЕКРЕТАР КОМИСИЈЕ 

 

      Мерџана Иглица 

 

Достављено: 

      

 члановима Комисије за спољне послове ПДПСБиХ 

 члановима Комисије за спољну и трговинску политику, царине, саобраћај и 

комуникације Дома народа ПСБиХ 

 Министарству иностраних послова БиХ 
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